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MARIUS STĂNESCU: 
"Le iubesc pe toate" 

O Domnule Marius Stănescu, 
v-am văzut toate filmele, tele
play-urile, v-am văzut pe scenă 
(R ichard I I I ) ,  v-am ascultat 
înregistrările radiofonice, v-am 
citit interviurile, iar acum, în 
sfâ'lit, o intâmplare fericită a 
făcut să vă "prind" în foaierul 
Teatru lu i  "Nottara",  după o 
lungă absenţă a du mnea
voastră din România, pentru 
ni,te fi lmări la BBC Londra, 
dacă bine am înţeles • • .  

• Aţi înţeles foarte bine! Am 
avut norocul să fac la BBC un film 
de televiziune (ceea ce se înţelege acolo prin film de telev.iziune, 
ei nu lucrează niciodată pe casete video!) în două părţi, care se 
cheamă .,The Lab" şi care va apărea la B BC 1 .  Am fost 
contactat acum trei ani şi jumătate, când eram în turneu cu 
Richard II I  în Marea Britanie. Spectacolul fiind un succes şi 
cronicile fiind extraordinare, au venit multe persoane importante 
din Marea Britanie să ne vadă. În urma acestui spectacol, Marcel 
lureş a fost contactat de unul dintre cei mai importanţi impresari 
de acolo, Jeremy Connoway (care este şi impresarul lui Anthony 
Hopkins), şi a intrat în circuitul internaţional de f i lm. Radu 
Amzulescu a făcut şi el un fi lm alături de mari actori ai lumii: 
Donald Sutherland, Max von Sydow, Steven Rea, şi acelaşi 
impres.ar m-a contactat după doi ani, când a fost aici la premiera 
cu Omorul în catedrală. Am discutat mai mult cu el, i-a plăcut 
cum vorbesc engleza . . .  Mi-a spus că dacă vreodată va apărea 
ceva pentru mine, o să-mi dea un telefon. După doi ani de la 
această discuţie, şi-a adus aminte, pentru că în film există un 
personaj care se cheamă Ştefan Popescu, este un chimist foarte 
bun, tânăr (30 de ani, dar tânăr, nu?!), care a lucrat cu f;lena 
Ceauşescu înainte şi a fugit în Marea Britanie, unde· stă de şase 
ani, lucrează într-un laborator, intenţionează să rămână acolo. E 
.,răul" din film, din cauza lui se întâmplă tot ce se întâmplă. Este, 
zic eu, al treilea rol ca importanţă, şi singurul negativ! M�am dus 
la Londra, am dat probe cu producătorii şi regizorul filmului (care 
e o doamnă - Moira Armstrong), în urma probelor am luat rolul ,  
am stat şase săptămâni şi am făcut filmul. Sunt şi eu curios să-I 
văd! 

O Condiţiile au fost • • .  ca-n filme? 
• Bineînţeles. Exact ca-n filme. Anglia e o ţară civil izată. 

Probabil că va trebui să treacă multă vreme până când o să ni 

se întâmple acelaşi lucru în România, dar ... sperăm că o să se 
întâmple. Cam asta a fost experienţa londoneză. Sper să nu fie 
singura! 

O Să ne temem că veţi pleca din ţară? 
• Nu, niciodată! Niciodată nu m-am gândit la asta! Dacă mai 

primesc oferte dincolo, cu toată plăcerea le voi onora, dar 
niciodată n-am intenţionat şi nu intenţionez să rămân definitiv în 
altă parte. Mi-a fost destul de dor, deşi poate că sună ciudat, 
dar a fost prima oară când am ieşit din ţară singur. Nu în turneu, 
nu cu colegii . . .  După şase săptămâni, voiam să se termine mai 
repede totul, voiam acasă. 

O Ştiu că aţi filmat 'i în ţară, înainte de BBC, la 
Mircea Veroiu, pentru ultimul său film. 

• E prima mea întâlnire cu Mircea Veroiu şi am avut bucuria 
să descopăr că ne înţelegem ca şi cum ne-am fi cunoscut .,de 
mici". Aşa am simţit eu . . .  A fost o colaborare extraordinară. În 
film e vorba despre o româncă (este un fapt real) care 1-a dat pe 
mâna poliţiei pe celebrul gangster John Dillinger. E o adaptare a 
romanului .,Femeia în roşu",  care a apărut în anii '80, scris de trei 
autori români. Domnul Veroiu a făcut un scenariu, după părerea 
mea extraordinar, 1-a combinat şi cu ziua de astăzi. Eu sunt 
tânărul regizor de film care află despre această poveste şi 
cercetează biografia femeii ,  luând interviuri. .. Nu e un rol foarte 
mare, dar niciodată n-am .,pus bază" pe întinderea unui rol, dacă 
oamenii cu care lucrez sunt importanţi, interesanţi şi am limbaj 
comun cu ei. 

l O Să ne întoarcem puţin în trecut ••• Aţi dat de cinci ori 
admitere la ATF. Cum a trecut pentru dumneavoastră 
ac�st timp? V-aţi gândit la un moment dat să renunţaţi? 

• Să ne întoarcem, deşi mi-e foarte greu să-mi amintesc, 
acum. Atunci a fost cumplit, deşi tot răul a fost spre bine, căci, 
dafă intram mai devreme, terminam mai devreme ... Prima oară 
când am dat examen era în '84,  aş fi terminat înainte de 
evenimentele d in  '89 şi  n-aş fi putut să-I am profesor pe 
AtJxandru Repan. El nu era în şcoală la ora aceea, a venit după 
'9d. Asta a fost o şansă ... Nu-mi pare rău că s-a întâmplat aşa, 
pehtru că, zic eu, am recuperat cei cinci ani, având în vedere că 
sumt angajatul Teatrului Odeon din '91 , când eram în anul Il de 
facultate. Cred că sunt primul caz de student angajat în teatru 
d i l')  anu l  I l .  N u  neg că am avut noroc ş i - i  mu lţumesc l u i  
Dupnezeu pel)tru asta! Am lucrat destul de  mult î n  t impul 
acesta, am făcut opt filme din '91 până în '96, ceea ce cred că 
nu .e puţin. Nu e nici mult, dar am avut roluri importante. 

O Dacă nu aţi fi intrat nici a cincea oară, aţi fi dat 
pâră reu,eaţi? 

1 • Nici aşa! Am făcut un pariu cu mine însumi, pentru că u�a 
e s� vrei şi alta e să poţi. Eu voiam neapărat să mă fac actor. In 
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urma primului examen de admitere, când concuram pentru un 
singur loc, am picat primul sub l in ie.  Asta insemna ceva . . .  
Însemna c ă  m a i  trebu ia  să incerc! Dacă nu  luam proba 
eliminatorie in primul an, renunţam, pentru că insemna că nu am' 
ce căuta acolo. 

O Vi Iubiţi toate rolurile din teatru fi film? 
• Le iubesc pe toate, pentru că altfel nu le făceam. Dacă nu 

îţi place unul , nu ţii la el cu toată fiinţa ta, nu oricum, nu puţin 
sau "ăsta merge" . . .  Dacă-ţi place, trebuie să-ţi placă de tot, că 
de-aia il faci. Te doare. E ca o naştere. Copii nu faci decât dacă 
ii iubeşti pe urmă. O femeie care se chinuie să nască o face 
pentru că vrea copii. Personajele noastre sunt copiii noştri. Şi 
dacă i-am născut, trebuie să-i iubim pe toţi, indiferent dacă unii 
ies ... uşor h&ndicapaţi. 

O Ce aţi ficut in cel cinci ani, plnl aţi Intrat la 
facultate? 

• Am lucrat pentru pregătire. Am avut mare noroc cu părinţii, 
care m-au ajutat, pentru că altfel nu se putea, şi mă ajută şi 
acum, pentru că, iarăşi, altfel nu se poate . . .  Tn cel cinci ani m-am 
pregătit pentru admitere cu Virgil Flonda, Petrlcă Gheorghiu, 
Nae lliescu şi, vreo săptămână, şi cu doamna Mihaela Juvara. 

o Ce aţi jucat mal Important Tn Institut? 
• Am jucat foarte mult, vreo 20 de roluri. La clasă, AA din 

Emigranţii de Mrozek, Regele din Becket (ca şi acum, la 
"Nottara"), Kocikariov din Clsltorla de Gogol, Tipătescu, Rică 
Venturiano, Pickering din Pygmallon, Bufonul din Escurlal, 
"bătrânul rege Lear", Arlecchino şi Pantalone in commedia 
del l 'arte, Odiseu in Hecuba, Gaev din Llvada de Vlflnl ,  
Boţoghină din Moromeţll .  Acestea au fost la clasă sau in 
spectacolele colegilor de la regie, in primii doi ani .  Pe scena 
profesionistă am debutat la Casandra, cu Abad din Pe cheiul 
de Vest de Bernard-Marie Koltes, in regia lui Felix Alexa. Apoi 
am trecut la Teatrul Odeon, unde m-a luat Vlad Mugur. 

O Aţi debutat alei in Richard II I? 
• Nu. Primul rol a fost in Mincinosul de Goldoni, in regia lui 

Vlad Mugur. După aceea s-au mai întâmplat multe şi frumoase ... 
nu le mai ştiu in ordine: Faust de Marlowe in regia lui Dragoş 
Galgoţiu, apoi a fost Richard. Apoi ••• au pus citufe florilor, 
lnjunghiata, Intilnire in pidure �n regia Cătălinei Buzoianu), 
unde am avut norocul să joc alături de doamna Olga Tudorache. 
De altfel am avut pr iv i leg iu l  să joc şi alături  de George 
Constant in ,  când am terminat anul 1 ,  in Omul, bestia fi 
virtutea de Pirandello, in regia lui Alexandru Dabija. Aceasta a 
fost prima mea piesă de turneu, cu un teatru particular; cred că 
a fost unul dintre primele teatre particulare - "Teatrul nostru" din 
Galaţi, unde mai jucau Hossu, Diplan ... Revenind la Odeon, am 
mai jucat in Demonul meschin, La ţigincl, Lulu, Teatrul 
Seminar de Petre Ţuţea . . .  Am făcut vreo zece roluri la Odeon, 
cele mai importante pentru mine. 

O VI simţiţi nedreptăţit î� privinţa premiilor? 
• Nu, de ce, vai de mine! In film am luat premii: pentru rol 

secundar in "Undeva in Est", la Costineşti, şi pentru debut in 
"Pro Victoria", cu Cristian Iacob, unul dintre actorii mei preferaţi 
- asta trebuie neapărat să scrieţi! -, colegul meu şi unul dintre 
actorii mei preferaţi. în teatru am luat premii cu colectivul de la 

· Odeon: pentru cea mai bună echipă la • • •  au pus citufe 
florilor • • • •  pentru cel mai bun spectacol cu Richard III. 

O Se vor relua Richard III fi Cătuşele . . .  ? 
• Nu ştiu, să dea Dumnezeu! 
O Ce veţi juca In viitor? Daci aveţi certitudini • • •  
• Din 7 martie am inceput, cu colegii mei de la "Bulandra", 

repetiţ i i le  pentru spectacolul  1 794, un scenariu făcut de 
Alexandru Darie după Danton de Carnii Petrescu, Moartea lui 
Danton de BOchner şi Marat-Sade a lui Peter Weiss .. După 
aceea voi incepe repetiţ i i le  la Upercut stânga de Joel 
Jouanneau, o piesă franţuzească de actualitate, foarte frumoasă, 
in regia lui Dragoş Galgoţiu. 

........................... IOANA FLOREA 
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Mesaj internat�nal de Maurice B'ejart 

Acest secol XX, care curând îşi va incheia destinul, ne-a adus 
cu adevărat confirmarea a ceea ce declaram eu in anii cincizeci, 
in faţa unor zâmbete cam ironice, şi anume că a fost secolul 
Dansului. 

Acum o sută de ani, o nebună de geniu apărea aproape 
goală sub vălurile ei, liberă şi sublimă, răsturnând toate tradiţiile 
şi ideile primite despre arta baiatului: era lsadora Duncan. 

Baietele Ruse ale lui Serghei Diaghilev, la rândul lor, au făcut 
altă revoluţie, in care s-au aruncat cele mai mari g!'lnii ale epocii, 
muzicieni, pictori, dansatori, coregrafi. De atunci, Dansul, această 
"frumoasă din pădurea adormită" deşteptată in sfârşit, cucereşte 
fără incetare noi spectatori şi ţări noi, in lumea întreagă. 

Diferitele tendinţe coregrafice se înfruntă, stilurile se dezvoltă, 
se amestecă, se luptă sau se combină şi s-ar putea spune că 
secolul acesta vede trăind şi creând tot atâţia coregrafi câţi 
muzicieni de operă a cunoscut secolul XIX. 

Un public tânăr şi sensibil sprijină orice incercare nouă, luând 
locul vechi lor "baletomani" şi aducând deodată Dansul pe 
aceeaşi linie şi in competiţie cu cei doi "mari" ai epocii: Sportul şi 
Cinematograful. 

Dansul e un sport şi mai mult decât un sport, deoarece el 
reuneşte bucuria efortului, a competiţiei sportive, cu o trăire 
emotivă şi spirituală. . 

Dansul, ca şi Cinematograful ,  ne propune imagini repezi, 
emoţionante, plastice, abstracte sau dinamice, care intră in ritm 
cu ego-ul nostru. 

Secolul acesta stă să moară, trăiască Dansul, Dansatorii ,  toţi 
aceia care-şi caută fiinţa prin mijlocirea corpului. 

Maurice Bejart - schiţă biografică 
Maurice Bejart, născut la Marsilia la 1 ianuarie 1927, este 

renumit in lumea intreagă in calitate de coregraf, director de 
companie şi fondator de şcoală. 

In 1957, a Înfiinţat "Bal/et Theâtre de Paris". Compania s-a 
mutat apoi la Bruxelles, unde Bejart a infiinţat "Baletul Secolului 
Douăzeci", precum şi "Şcoala Mudra", devenită celebră in lumea 
intreagă. 

Din 1981, Maurice_ Bejart şi compania sa s-au stabilit la 
Lausanne, in Elveţia. In 1992, el a creat acolo Şcoala-Atelier 
Rudra. 

De foarte mulţi ani, Maurice Bejart şi trupa sa au intreprins 
tumee in multe ţări ale lumii, cucerind pretutindeni elogiile criticii 
şi entuziasmul publicului. Personalitate dinamică şi emoţionantă a 
lumii dansului, Maurice Bejart a fost -distins cu· numeroase premii. 
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